UNITED STATES DISTRICT COURT FOR THE DISTRICT OF COLUMBIA

OBADA MZAIK,

Plaintiff,

v.

SYRIAN ARAB REPUBLIC,

Defendant.

Case No. 1:22-cv-00042-ACR

Complaint for Torture 28 U.S.C. § 1605A

DECLARATION OF ABDULLAH HAMID AL-ABDULLAH

I, Abdullah Hamid Al-Abdullah, hereby declare as follows:

I have personal knowledge of the facts set forth in this declaration. If called as a witness, I
would testify truthfully to these facts under oath.

Reasons and Circumstances of Detention

- 2. A friend and I were collaborating to coordinate protests and document them through filming and publication. We had arranged to meet on January 3, 2012 in Hama, on Corniche Al-Bayad Street. We had previously agreed to this meeting via telephone. Upon arriving at the designated meeting place and meeting my friend, we were suddenly ambushed by security personnel, who apprehended us and restrained us in an unusual and severe manner. At that moment, we were unaware of what was transpiring.
- 3. The security personnel escorted us to Hama Military Airport, where we were subjected to severe torture and beating while completely naked. The weather was extremely cold, and we were left in the courtyard through the night while being beaten. Interrogation

commenced the following morning. I was questioned by an individual named Talal Al-Daqaeq, who stated, inter alia, "Do not lie about anything; we have been monitoring your telephone communications."

4. We remained at Hama Military Airport for four days, after which we were transferred at night, whilst restrained and blindfolded, via military passenger aircraft from Hama. We were bound to our seats on the aircraft whilst being subjected to kicking and beating with the footwear of the accompanying personnel, until we arrived at Mezzeh Military Airport.

Interrogation and Torture at Mezzeh Military Airport

- 5. Upon arrival at Mezzeh Military Airport, we were taken to the investigation branch and placed in solitary confinement cells in the new prison, after being completely stripped and having our personal effects confiscated. We knew the prison was new because the walls were clean and covered with tiles and ceramic, with electric lights in the ceilings. When new prisoners arrived later, they informed us that they had been in the old prison.
- 6. I was placed in cell number 16, which measured 2 meters long and 1.4 meters wide. There were two other individuals in the cell with me, one from Damascus and another from rural Hama Karnaz. The latter informed me that he had been detained along with his 12-year-old son and his 13-year-old nephew. These two children were not with us in the solitary confinement cell but were forced to perform prison labor.
- 7. One of my fellow detainees informed me about the arrangements inside the cell, including the requirement to stand with my hands behind my back when the guards arrive and to memorize the cell number when they take me for interrogation.
- 8. On the second day, I was summoned in the evening after dinner for interrogation. That night, my friend and I were subjected to "shabeh" in a small courtyard of the branch. We

were hung from the ceiling by our wrists so that our feet did not touch the ground, and we remained suspended until morning because we denied the charges brought against us in front of the investigator, who then ordered the guards to punish us with "dulab" (the tire method) before hanging us in the courtyard.

- 9. The "dulab" [tire] torture involves placing the person inside a car tire, with their buttocks inside the tire. When the tire is raised from behind the person inside, their legs become pressed against their body, and they are unable to move them. In this position, the person is subjected to beating.
- 10. During interrogation, they also used the salt torture on us. This involves forcibly opening the mouth, filling it with salt, and having the guard close it with his hands, preventing the person from expelling the salt. They observe the person's eyes until they bulge and the person feels suffocated. At that point, they allow the person to open their mouth, breathe, and expel the salt, but without providing water. This process is repeated multiple times consecutively and is an extremely difficult punishment. It was used on me three times during the interrogation period. We were also subjected to electric shocks during interrogation using an electric baton. The baton would be placed on the chest and abdomen to administer the shocks. Additionally, on multiple occasions during interrogation, the interrogators poured hot water over my head and body.
- 11. We were returned to the cell in the morning, and this routine was repeated daily throughout the interrogation period, which lasted for 58 consecutive days, accompanied by continuous beatings with plastic pipes and cables.
- 12. My friend and I were brought to interrogation together, with one of us entering the interrogation room whilst the other waited outside, allowing the interrogator to verify the

truthfulness of our statements. We were always restrained and blindfolded but could hear each other's names. On one occasion, we were summoned together and presented to an officer with the rank of Lieutenant Colonel. The guard brought me into his office, where he ordered the blindfold to be removed from my eyes, the restraints to be unfastened, and for me to be seated in a chair. He wasn't wearing any military rank on his uniform, but I heard the personnel addressing him as "Sir, Lieutenant Colonel." He used a strategy of enticement to obtain information about my friend, saying, "You are a university student, educated and intelligent. I understand that you have no connection to [your friend] and his activities, and that you have been deceived by individuals like this person." He attempted to extract confessions from me using this approach and asked me for all the information I knew about my friend. When he did not achieve any results, the treatment changed, and he ordered me to be punished with the "dulab" torture and subsequently with "shabeh" suspension.

- 13. Regarding food in solitary confinement, we were provided three separate meals. For breakfast, we received a loaf of bread with an egg or five olives. Lunch consisted of a loaf of bread with a small cup of cooked bulgur or rice mixed with broth. Dinner was a loaf of bread with a small, partially boiled potato.
- 14. We were allowed to use the lavatories twice daily, once in the morning and once in the evening, subject to the discretion of the guard on duty. Some guards would deny us evening lavatory access as punishment. We would go to the lavatory wearing only our underwear, with our heads bowed, and we had to finish quickly. We were allowed to use the lavatory for no more than five counts approximately twenty seconds and had to exit immediately. We were prohibited from washing our hands, and anyone who delayed would be punished

with cable beatings. On one occasion, I did not exit the lavatory despite the guard calling multiple times. When I came out, he forced me to lie face down on the lavatory floor and struck my feet more than 40 times for the delay. On another occasion, he saw me washing my hands and administered the same punishment. During the detention period, we were allowed to shower in the prison lavatory once, without soap and with cold water, for a duration of one minute.

- 15. After 58 days in solitary confinement, I was transferred to communal cell number (3). There were only four communal cells, two on the right side of the corridor and two on the left.
- 16. The communal cell was a room measuring 4 meters long and 4 meters wide, with a lavatory in one corner. When I first entered, there were 20 people inside. The number increased until it reached 40 people before I left. We slept in shifts, with some sleeping whilst others stood.
- 17. Torture in the communal cells was administered without reason, with guards entering the cell and beating us randomly.
- 18. There was no interrogation during my time in the communal cell, but when the door opened, we had to turn our backs, stand facing the wall so that we could not see any of them.
- 19. Food in the communal cell was the same quantity as before, but it was brought in large containers, and the cell leader would distribute it to the prisoners. I was the cell leader.
- 20. One day, they brought in a new prisoner who was crying upon arrival. I consoled and calmed him, and after a long conversation, I learned that his brothers were wanted by the regime. They had found a weapon at his brother's farm and, unable to find his brothers, had

arrested him from his workplace at the Zenobia Ceramic Factory without cause. I began to teach him what he should say to the interrogators, but one of the prisoners reported this. The officer summoned me and punished me with the "dulab" torture, during which I was struck with the cable about 100 times. Then he placed me in a poor solitary confinement cell without light and prevented me from sleeping for a week whilst I stood with my hands raised. Every five minutes, the guard would open the observation slot to ensure I was not sitting.

Detention at the Fourth Division Headquarters

- 21. On April 9, 2012, I was transferred with others by chain to a new location that later turned out to be one of the Fourth Division headquarters. The detention area was underground, where we descended a long staircase, and there were two rooms. I was held in a room that appeared to have previously been a kitchen, and there were individuals with us who had performed military service in that location and knew it well.
- 22. The room was L-shaped, with the long side measuring about 5 meters long and 4 meters wide, and the short side about 2 meters long and 4 meters wide. It contained a toilet and lavatory, and there were approximately 90 prisoners. The room had an opening in the ceiling that overlooked a corridor on the ground floor, through which guards would look down at us and pour water on us.
- 23. The conditions in this room were extremely poor, with widespread lice and scabies infestations. The only treatment provided was a small amount of benzyl benzoate. There was no space to sit or sleep, and we often slept standing up, taking turns with some sleeping whilst others stood. The room had an exhaust fan to reduce the air pressure.

- 24. When the room door was opened, we had to kneel and place blindfolds over our eyes, with each of us having our own blindfold. Guards would often enter and beat us without any specific reason. Whenever a new group of prisoners was brought in, they would beat them and us along with them.
- 25. There was no treatment or medication for the sick, except for the guards providing minimal collective treatment for scabies out of fear for their own infection. Food was provided in only two meals, with less quantity than the previous stage, at a rate of two loaves of bread daily. We were allowed to shower once a month, and two bars of soap were given for the entire room.
- 26. I remained in that room for 80 days before being transferred again with three other individuals back to the airport. Upon arrival at the airport, I was taken to what I later learned was the sports hall, a room approximately 20 meters long and 10 meters wide, holding 430 detainees, with the number reaching 630 before I left.
- 27. The hall had 3 lavatories and glass windows that were never opened. There was no ventilation for the room except for an exhaust fan that drew air out. The temperature in the room was extremely high, and everyone was unclothed except for underwear due to the heat. Often, there was condensation on the ceiling from the detainees' perspiration.
- 28. There was no torture in this room except for those who violated instructions. The room leader would remove those who violated instructions or caused problems for punishment. However, the guards would punish us by turning off the exhaust fan and lights, which was worse than any other punishment as we nearly died from suffocation. There were frequent cases of individuals experiencing severe respiratory distress and near-death situations.

- 29. This room was infested with scabies and lice to an intolerable degree, worse than previous detention locations in this branch. I even observed a type of lice that burrowed under human skin. The guards would bring us benzyl benzoate treatment at a rate of one bottle per room every week to ten days, which was an extremely small amount, insufficient to treat even one person.
- 30. The food quantity there was less than before, not exceeding two loaves of bread per person per day.

Release from Mezzeh Military Airport and Discharge

- 31. On November 15, 2012, the guard read out a list of names, including mine. We were taken to the personal effects section where our belongings were returned to us. I was only given my personal items and not the money that had been in my possession, which amounted to 203,000 Syrian pounds. They said it had been confiscated. I did not see my friend who had been detained with me among the transferred individuals. The last time I had seen him was at the Fourth Division detention facility.
- 32. We were transferred to Al-Qaboun, to the Military Police branch. Before arriving at the Military Police, we passed by the Military Court in a vehicle. We did not meet any judge or prosecutor. From there, we were taken to the Military Police branch, where I spent about 80 days before being transferred to Daraa Prison, where I was presented to the Terrorism Court.
- 33. I attended several sessions at the Terrorism Court and was sentenced to 15 years in prison under Article 4 of the Counter-Terrorism Law issued by Decree No. 19 of 2012, on charges of financing terrorism, and fined 2.25 million Syrian pounds. The sentence was issued by Judge Maymoun Ezz El-Din. I appealed the verdict, and the appeal was accepted. The

original sentence was overturned after my family paid an amount equivalent to USD 20,000, and I was released on July 20, 2015.

34. Regarding my friend who was detained with me, all I was able to learn later was that he had been transferred to the Field Military Court and Sednaya Prison. I have not received any further information about him to date.

I, Abdullah Hamid Abdullah, declare under penalty of perjury under the laws of the United States of America that the foregoing is true and correct.

Executed on this [hw:] (5th) day of [hw:] (June), [hw:] (2024) in [hw:] (Istanbul - Turkey).

[signature] [hw:] (Abdullah Hamid Al-Abdullah)



CERTIFICATION

TransPerfect is globally certified under the standards ISO 9001:2015, ISO 17100:2015, and ISO 18587:2017. This Translation Certificate confirms the included documents have been completed in conformance with the Quality Management System documented in its ISO process maps and are, to the best knowledge and belief of all TransPerfect employees engaged on the project, full and accurate translations of the source material.

File Name(s): Declaration of Abdullah Alabdullah

Source Language(s): Arabic

Target Language(s): English

Authorized Signature:

Jeforle.

Name: Jacqueline Yorke Title: Project Manager Date: October 24, 2024 lip

Signature, Notary Public:

WENDY POON Notary Public - State of New York No. 01PO0000184 Qualified in Queens County My Commission Expires February 02, 20 27

Stamp: Notary Public

LANGUAGE AND TECHNOLOGY SOLUTIONS FOR GLOBAL BUSINESS

محكمة مقاطعة كولومبيا بالولايات المتحدة الأمريكية

الرقم المدنى ٢٢. ٧٠٠٤٢.

عبادة مزيك

18-20

شكوى بشأن واقعة تعذيب،

YAU.S.C. § 17.0A

الجمهورية العربية السورية عناية/وزير الخارجية فيصل المقداد وزارة الخارجية والمغتربين كفر سوسة، دمشق، سوريا

مدعى عليه،

إفادة الشاهدعبدالله حامد العبدالله

أنا، عبدالله حامد العبدالله، أشهد بموجب هذه الإفادة على ما يلي:

 لدي معرفة شخصية بالوقائع الواردة في هذا الإعلان. إذا تم استدعائي كشاهد فسأشهد بصدق على هذه الحقائق تحت القسم.

أسباب وظروف الاحتجاز

- 2. كنت أنا وصديق لي نعمل سويًا على تنسيق العمل للمظاهرات وكذلك على تغطيتها إعلاميًا بالتصوير والنشر. كان بيننا موعد للقاء في يوم 3 يناير 2002 في مدينة حماة في شارع كورنيش البياض، وكنا قد اتفقنا على الموعد مسبقًا على الهاتف. عند وصولي إلى المكان المحدد للقاء والتقائي بصديقي ، انقض علينا بشكل مفاجئ عناصر من الأمن، وقاموا باعتقالنا وتكبيلنا بطريقة غريبة وشديدة. لم نكن ندري ما كان يحدث في تلك اللحظة.
- 3. اقتادنا عناصر الأمن إلى مطار حماة العسكري، حيث تعرضنا للتعذيب الشديد والضرب ونحن عراة تمامًا، وكان في حينها الجو باردًا جدًا وكانوا يتركوننا في الساحة طوال الليل

ونحن نتعرض للضرب. باشروا التحقيق معنا صباح اليوم التالي، وكان يحقق معي شخص اسمه طلال الدقاق، وكان مما قاله لي حينها "لا تكذب بشيء لقد تابعناكم على الهاتف".

4. بقينا في مطارحماة العسكري لمدة أربعة أيام، ثم نقلونا ليلأ ونحن مقيدين ومعصوبي الأعين بطائرة نقل ركاب عسكرية من مطارحماة بعد أن ربطونا بالمقاعد في الطائرة ونحن نتعرض للرفس والضرب بأحذية العناصر المرافقين لنا، حتى وصلنا إلى مطار المزة العسكري.

التحقيق والتعذيب في مطار المزة العسكري

- 5. عند وصولنا إلى مطار المزة العسكري، أدخلونا إلى فرع التحقيق وإلى الزنازين المنفردة في السجن الجديد بعد أن عرونا تمامًا واستلموا أماناتنا. عرفنا أن السجن جديد لأن الحوائط كانت نظيفة ومغطاة بالبلاط والسير اميك وبها مصابيح كهربائية في الأسقف، وعندما وصل سجناء جدد فيما بعد أخبرونا أنهم كانوا في السجن القديم.
- 6. أدخلوني إلى الزنزانة رقم (16)، وهي بطول 2 متر وعرض 1.4 متر. كان فيها شخصان غيري، واحد من الشام وآخر من ريف حماة كرناز وكان موقوفاً، حسبما روى لي، هو وابنه البالغ من العمر 12 عامًا وابن أخيه الذي يبلغ من العمر 13 عامًا. لم يكن هذان الطفلان معنا في الزنزانة المنفردة ولكن كانا يعملان في سخرة السجن.
- .7 أخبرني أحد زملائي المعتقلين بالترتيبات داخل الزنزانة، ومنها ضرورة أن أقف وأضع يدي خلفي عندما يحضر السجانون وأن أحفظ رقم الزنزانة عندما يأخذونني إلى التحقيق.
- 8. في اليوم الثاني، استُدعيت مساء بعد العشاء للتحقيق، وقد تم شبحي يومها مع صديقي في ساحة صغيرة للفرع وذلك عن طريق تعليق كل منا من السقف من المعصمين بحيث لا تلمس أقدامنا الأرض، وبقينا مشبوحين حتى الصباح لأننا أنكرنا ما نُسب إلينا من تهم أمام المحقق الذي أمر السجانين بمعاقبتنا بالدولاب ثم شبحنا في الساحة.

- 9. عقوبة الدولاب هي أن يجلس الشخص داخل دولاب سيارة، أي يضع مقعدته بداخل الدولاب، و عند رفع الدولاب من الجانب الخلفي للشخص الموجود داخل الدولاب تصبح قدميه مضمومة إلى جسده ولا يستطيع إز احتها أو تحريكها، ويتعرض للضرب.
- 10. كما كانوا يستخدمون معنا خلال التحقيق عقوبة الملح، وهي تتم بفتح الفم وإملانه بالملح والإطباق عليه بأيدي السجان ومنع الشخص من إخراج الملح من فمه ومراقبة عينيه حتى تجحظ ويشعر بالاختناق، عندها يسمح له بفتح فمه والتنفس وإخراج الملح ولكن دون أن يُسقى ماء، وتتكرر هذه العملية أكثر من مرة متتالية وهي عقوبة صعبة جداً، وقد تم استخدامها معي تلاث مرات خلال فترة التحقيق. كما كنا نتعرض خلال التحقيق للصعق بالكهرباء بواسطة العصا الكهربائية حيث إلى مرات فرات المحقق المعنوي المحقوبة معينية والمعنوي ماء، وتتكرر هذه العملية أكثر من مرة متتالية وهي عقوبة صعبة جداً، وقد تم استخدامها معي بالاثن مرات خلال فترة التحقيق. كما كنا نتعرض خلال التحقيق للصعق بالكهرباء بواسطة العصا الكهربائية حيث يتم وضع العصا الكهربائية على الصدر والبطن ويتم الصعق بالكهرباء من قبل العصا الكهربائية على المدر يقدم الماحقيق من قبل المحقين على رأسي وجسدي خلال التحقيق.
- أعادونا إلى الزنزانة في الصباح ، وتكرر هذا الأمر معنا يومياً طوال فترة التحقيق التي استمرت 58 يومًا متواصلة، مع الضرب المستمر بالبوري البلستيكي والكبل.
- 12. كنت أحضر التحقيق أنا وصديقي المعتقل معي، حيث يدخل أحدنا إلى التحقيق ويبقى الأخر في الخارج ينتظر و هكذا ليتأكد المحقق من صدق أقوالنا. كنا دائما مقيدين ومعصوبين الأعين ولكن نسمع أسماء بعضنا. في إحدى المرات تم استدعائنا معأ و عُرضنا على ضابط برتبة مقدم حيث أدخلني السجان إلى مكتبه فأمر برفع العصبة عن عيني وفك القيد وأجلسني على كرسي. لم يكن يرتدي رتبة عسكرية على بدلته العسكرية لكنني سمعت العناصر يقولون له "سيدي المقدم". استخدم معي سياسة التر غيب للحصول على المعلومات عن صديقي حيث قال لي وأنت قد غرر بك أمثال هذا الشخص"، وحاول انتزاع الاعترافات مني بهذه الطريقة وطلب مني كل ما أعرف من معلومات عن صديقي. عندما لم يصل إلى أي نتيجة تغيرت المعاملة وأمر بمعاقبتي بالدولاب وبعدها بالشبح.

3

- 13. بالنسبة للطعام في الزنزانة المنفردة، كان يُقدم لنا ثلاث وجبات منفصلة. للفطور رغيف خبز مع بيضة أو خمس حبات زيتون، والغداء رغيف خبز عليه مقدار كاس صغير من البرغل أو الأرز المطبوخ مخلوط مع مرقة، والعشاء كان رغيف خبز مع قطعة بطاطا صغيرة شبه مسلوقة.
- 14. كان يُسمح لنا بالخروج إلى الحمامات مرتين يوميا، مرة في الصباح ومرة مساء وحسب رأي السجان المناوب حيث كان بعضهم يمنعنا من الخروج إلى الحمام مساء كعقوبة لنا. كنا نخرج للحمام ونحن نرتدي الملابس الداخلية فقط، ونحني رؤوسنا للأسفل ونخرج بسرعة. كان يسمح لنا بدخول الحمام لمدة لا تتعدى خمس عدات -أي ما يقارب عشرين ثانية- وكان علينا الخروج فوراً. وكان ممنوعًا أن نغسل أيدينا، ومن كان يتأخر كان يتم معاقبته بالكبل. في الحرى الخروج فراً وكان من الخروج من كان يتأخر من مرة، و عندما خرج قرار في معاقبته بالكبل. في الخروج فوراً وكان ممنوعًا أن نغسل أيدينا، ومن كان يتأخر كان يتم معاقبته بالكبل. في الخروج فوراً وكان ممنوعًا أن نغسل أيدينا، ومن كان يتأخر من مرة، و عندما خرجت قام بابزالي منبطحاً في أرض الحمامات وضربني على قدمي أكثر من 40 ضربة بسبب تأخري، وفي مرة أخرى رأني وأنا أغسل يدي ففعل ذات الشيء. سُمح لنا خلال فترة الاحتجاز بالاستحمام في حمام السجن مرة واحدة دون استخدام الصابون وبمياه باردة لمدة دقيقة واحدة.
- بعد 58 يومًا في الزنزانة المنفردة، تم نقلي إلى الزنزانة الجماعية رقم (3). كان لا يوجد سوى اربع زنزانات جماعية، اثنتان على يمين الممر واثنتان على يساره.
- . والزنزانة الجماعية عبارة عن غرفة طولها 4 متر وعرضها 4 متر وفي إحدى الزوايا يوجد
 حمام. كان بداخلها في أول دخولي إليها 20 شخصا، وأصبح العدد يزداد حتى وصل إلى 40 شخصا قبل خروجي منها. كنا ننام في ورديت، أي ينام البعض بينما يقف البقون.
- 17. كان التعذيب في الزنزانات الجماعية بدون سبب، حيث يدخل السجانون إلى الزنزانة الجماعية ويضربوننا بشكل عشواني.
- 18. لم يكن هناك أي تحقيق معي خلال وجودي في الزنزانة الجماعية ولكن عند فتح الباب يجب ان ندير ظهورنا بعد أن نقف ونتوجه إلى الحائط حتى لا نرى أحدًا منهم.

- 19. الطعام في الزنزانة الجماعية كان بنفس الكمية السابقة ولكن كانوا يحضرون الطعام بالقصعات ويقوم رئيس الغرفة بتوزيعه على السجناء، وكنت أنا رئيساً للغرفة.
- 20. وفي أحد الأيام أحضروا سجيناً جديداً، وكان يبكي عند وصوله فقمت بمواساته وتهدئته وبعد حديث طويل عرفت أن إخوته مطلوبين للنظام وعثروا في مزرعة أخيه على سلاح ولم يجدوا إخوته فاعتقلوه هو من مكان عمله في معمل سير اميك زنوبيا بدون ذنب. أخذت أعلمه ما ينبغي عليه قوله أمام المحققين، فوشى بي أحد السجناء فطلبني الضابط وعاقبني بالدولاب حيث تعرضت للضرب بالكبل حوالي 100 مرة، ثم وضعني في زنزانة منفردة سيئة ليس فيها ضوء ومنعوني فيها من النوم لمدة أسبوع وأنا واقف وأرفع يدي للأعلى، وكل خمس دقائق يفتح السجان الشراقة للتأكد أنني لا أجلس.

الاحتجاز في مقر الفرقة الرابعة

- 21. وبتاريخ 9 إبريل 2012، تم نقلي مع آخرين بجنزير إلى مكان جديد تبين انه احد مقرات الفرقة الرابعة وهذا ما عرفناه فيما بعد. كان الاعتقال تحت الأرض حيث نزلنا في درج طويل وكان هناك غرفتان. احتجزوني في غرفة كانت سابقاً مطبخًا على ما يبدو، وكان معنا أشخاص أدوا الخدمة العسكرية في ذلك المكان ويعرفونه جيداً.
- 22. كانت الغرفة على شكل حرف (L) باللغة الإنجليزية، الضلع الطويل كان طوله حوالي 5 متر وعرض 4 متر والضلع القصير طوله حوالي 2 متر وعرضه 4 متر، فيها تواليت وحمام وكان عددنا ما يقارب 90 سجينًا. وكان للغرفة فتحة في السقف يطل عليها ممر الطابق الأرضي وكان السجانون ينظرون إلينا من خلال هذه الفتحة ويسكبون الماء علينا منها.
- 23. كان الوضع سيء جداً في هذه الغرفة حيث انتشر القمل والجرب وكان العلاج كمية قليلة من البنزوات. لم يكن يوجد مكان للجلوس أو النوم و غالباً كنا ننام واقفين ونتبادل الأماكن، فينام البعض بينما يقف البعض الأخر. وكان في الغرفة شفاط هواء يخفف ضغط الغرفة.

- 24. عندما يُفتح باب الغرفة، كان علينا أن نجلس جاثيين ونضع الطماشات على أعيننا، حيث كان لكل واحد منا طماشة خاصة. وكثيراً ما كان السجانون يدخلون علينا ويضربوننا دون سبب معين. وكلما أحضروا دفعة جديدة من المساجين كانوا يضربونهم ويضربوننا معهم.
- 25. لم يكن هناك علاج أو دواء للمرضى، فقط كان السجانون يقدمون علاجًا جماعيًا بسيطًا للجرب خوفاً على أنفسهم من العدوى. وكانوا يقدمون لذا الطعام على وجبتين فقط وبكمية أقل من المرحلة السابقة بمعدل رغيفين يومياً، ويسمحون لذا بالاستحمام مرة واحدة بالشهر ويعطون لكل الغرفة قطعتين من الصابون.
- 26. بقيت في تلك الغرفة 80 يوما ثم نقلوني مرة أخرى بصحبة ثلاثة أشخاص آخرين إلى المطار. عند وصولي إلى المطار، أدخلوني إلى الصالة الرياضية كما عرفت فيما بعد وهي غرفة طولها حوالي 20 مترًا وعرضها 10 أمتار، وكانت تضم 430 معتقلاً، بل وصل العدد فيها إلى 630 معتقلاً قبل خروجي منها.
- 27. كان في الصالة 3 حمامات وشبابيك من البلور لا يتم فتحها نهائياً، ولم تكن هناك أي تهوية للغرفة سوى شفاط يقوم بسحب الهواء. وكانت درجة الحرارة في الغرفة مرتفعة جداً والكل فيها دون ثياب سوى الملابس الداخلية من شدة الحرارة، وغالباً ما كان هناك رشح على السقف من الماء نتيجة تعرق المعتقلين.
- 28. لم يكن في هذه الغرفة تعذيب إلا لمن يخالف للتعليمات حيث يقوم رئيس الغرفة بإخراج المخالف للتعليمات أو من يفتعل مشكلة لتعذيبه، لكن السجانون كانوا يعاقبوننا بإطفاء الشفاط والإنارة وهي أقسى من أي عقوبة أخرى حيث كنا نكاد نموت من الاختناق. وكثيراً ما كانت هناك حالات يصيبها ضيق تنفس وتكاد تموت.
- 29. كانت هذه الغرفة ملينة بالجرب والقمل إلى حد لا يطاق أكثر من أماكن الاحتجاز السابقة في هذا الفرع، حتى أنني شاهدت في هذه الغرفة نوعًا من القمل ينغرس تحت جلد الإنسان. كان السجانون يحضرون لذا علاج البنزوات بمقدار علبة واحدة لكل غرفة كل فترة ما بين أسبوع إلى عشرة أيام، فكانت الكمية قليلة جداً لا تكفي لعلاج شخص واحد.

30. كما كانت كمية الطعام هناك أقل من سابقتها فلا يتجاوز نصيب الشخص الواحد رغيفين في اليوم.

الخروج من مطار المزة العسكري وإخلاء السبيل

- 31. بتاريخ 15 نوفمبر 2012، قرأ السجان قائمة أسماء كنت أنا من بينهم. أخرجونا إلى قسم الأمانات وقاموا بتسليمنا أماناتنا. سلموني فقط أغراضي الشخصية ولم يسلموني الأموال التي كانت بحوزتي وهي 203 ألف ليرة سوري قالوا إنها صودرت. وكذلك لم أرّ صديقي الذي كان معتقلاً معي بين الأشخاص المحولين، وكنت قد تركته في آخر مشاهدة له في معتقل الفرقة الرابعة.
- 32. تم تحويلنا إلى القابون حيث فرع الشرطة العسكرية، وقبل وصولنا إلى الشرطة العسكرية مرت بنا سيارة إلى المحكمة العسكرية. لم نقابل أي قاضٍ أو وكيل نيابة. أخذونا من هناك إلى فرع الشرطة العسكرية، حيث قضيت فيه قرابة 80 يومًا ومن بعدها تم تحويلي إلى سجن در عا حيث تم عرضي على محكمة الإرهاب.
- 33. حضرت في محكمة الإرهاب عدة جلسات وتم الحكم علي بالسجن لمدة 15 سنة حسب المادة الرابعة من قانون الإرهاب الصادر بالمرسوم رقم 19 لسنة 2012 بتهمة تمويل الإرهاب وبغرامة مالية قدرها 2.25 مليون ليرة سورية. أصدر الحكم القاضي ميمون عز الدين. طعنت على الحكم وتم قبول الطعن وإلغاء الحكم الأصلي بعد أن دفع أهلي مبلغ يعادل 20 ألف دو لار أمريكي، وتم إخلاء سبيلي بتاريخ 20 يوليو 2015.
- 34. أما عن صديقي الذي كان معتقلاً معي، فكل ما عرفته فيما بعد أنه تم تحويله إلى المحكمة الميدانية العسكرية وسجن صيدنايا، ولم تصلني أية معلومات حتى الأن.

أقر أنا عبدالله حامد عبدالله تحت عقوبة الحنث باليمين بموجب قوانين الولايات المتحدة الأمريكية أن ما سبق صحيح وصادق.

7

تحريراً في يوم (05) من شهر (يونيو) عام (2024) في (الطنبول - تركيل).

Aust

(عبرالله جامر العبواللم)